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1. Els verbs

Què es el verb?  El verb és la paraula més important de l’oració i ens indica accions 

Persona i nombre

 Segons el nombre, les formes verbals poden estar en singular o en plural. 

 Segons la persona, les formes verbals poden estar en primera, segona o tercera 

persona. 

SINGULAR PLURAL

1ª PERSONA JO NOSALTRES

2ª PERSONA TU VOSALTRES

3ª PERSONA ELL/ELLA ELLS/ELLES

Temps: el verb informa del temps en què passen els fets o estats: 

 passat o pretèrit: l’acció o estat ja ha passat.  

 present: l’acció o estat del verb passa ara.  

 futur: l’acció o estat encara no ha passat. 

Conjugació

 Els verbs que tenen l’infinitiu acabat en -ar pertanyen a la primera conjugació. La 

majoria de verbs de la primera conjugació es conjuguen com parlar. 



 Els verbs amb l’infinitiu acabat en -er o en -re pertanyen a la segona conjugació. 

Per exemple: témer, córrer, batre, ploure. També hi ha uns pocs verbs de la segona

conjugació que acaben en -r. Per exemple: dir, dur, fer. 

 Els verbs amb l’infinitiu acabat en -ir pertanyen a la tercera conjugació. Per 

exemple: dormir, sentir, bullir, cosir. 

Formes no personals: les formes no personals del verb són l’infinitiu, el gerundi i el 

participi.

Mode: el mode dels verbs reflecteix l’actitud del parlant davant allò que diu. Hi ha tres 

modes: indicatiu, subjuntiu i imperatiu. 

2. Determinants: articles

L’article és una classe de paraula que anuncia la presència d’un substantiu i n’indica el 

gènere i el nombre. L’article pot ser determinat (el, la…) o indeterminat (un, una…). 

3. L’apòstrof

L'apòstrof és un signe ortogràfic (') que es posa en el lloc d'una vocal que no pronunciem.

 

Hem d'apostrofar:

 

 L'article masculí el quan la paraula que el segueix comença amb vocal o h. 

Exemple: l'eina o l'heura.



L'article femení "la", quan la paraula que la segueix comença amb vocal o h, exepte

si són i (hi), o u (hu) àtones. Exemple: L'illa, però la indústria. L'ungla, però la 

universitat o la humitat.



La preposició "de" sempre davant d'una paraula que comença per vocal o h. 

Exemples: d'avui, d'hora.



 

4. Sufixos

Un sufix és un tipus de morfema que s'afegeix al final d'una paraula per a formar noves 

paraules. 

5. Gentilicis

Els gentilicis són els adjectius que ens diuen la procedència geogràfica duna persona. 

Per exemple: espanyol, alemany, rus, …

Exemples: Valencia: valenicà/ valenciana     Mislata: mislater/mislatera

6. Poemes: estrofa, verso i rima

El poema està format per versos i estrofes. 

a)Vers és cadascuna de les línies d’un poema. 

b)Estrofa és un agrupament de versos dins d’un poema.

La rima és la repetició de sons al final de cada vers.

La rima pot ser de dos tipus: 



Per a marcar la rima utilitzem lletres minúscules si el vers és d’art menor i majúscules si 

és d’art major. Si el vers no rima s’indica amb un guionet (-).


